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Qocuments received from senior Constables . Hill, 
CID, AFP, Canberra on 4 July 1986 

/a. 4 Manilla folders marked 11 0iary of Morgan Ryan" 
containing photocopy documents. 

v"1>. Photocopy NSW Police documents (Lowe/Shaw: attempt to 
influence Lewington). 

Documents received from Detective Acting Sergeant B. Knibbs, 
NCIB. Canberra, on 22 July 1986 

C • 

d. 

e. 

Age Tape Enquiry: 
~i) Original Running Sheets 
v'fii) Working File - Volume 1 

~orean Immigration Enquiry: 
(i) Volume 1 

Rodney Groux Enquiry: 

_,,,/ (i) Original Running Sheets 

v1ii) Volume 1 - Original Statements 

/(iii) Volume 2 - " 11 

V"fiu) Volume 1 - Original Documents 
~) Volume 2 - " 11 

v(ui) .. Volume 3 - 11 11 

v(uii) Briefing Papers, Reports, Correspondence , . 

Documents received from Superintendent F. C. Pimm, Commander 
Western Region. AFP . Perth on 24 July 1986 

./f. 
v'9, 

.,,. 
v h. 

file marked "Moll Commodities Brief l" 

Lever Arch Folder marked "Moll Commodities Brief 2 11 

Situation Report by Oet. Sen. Sgt. c . 
C 

(Quartermaine - Operation Edam) 

. ' 

Netto 
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~. Report of Independent Acountants Assisting Investigation 
(Operation Edam) 

vj. Braithwaite Report 
,,.. 

'-"'k . Brief of Evidence - Moll: Conspiracy to Defraud 

1fi. File marked "Marshall-Wilson" containing various loose 
documents. 

~ file containing correspondence, reports relevant to 

Murphy J. enquiries/operation Edam. 

Document received from Detective Chief Inspector A. Wells, 
Sydney, 

v"1i. Lever Arch Folder containing documents relevant to the 
Croux Enquiry. 
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3TEVE MASSELOS & CO. 

S O LICITORS 

STEVE G MASS ELOS . LL.B 

BY HAND 

Secretary, 
Parliamentary Co111nission of Inquiry, 
8th Floor, 
ADC House, 
99 Elizabeth Street, 
SYDNEY. 

Dear Sir, 

RE: THE FIRST ALLEGATION: 
(HEADED ALLEGATION NO. 1) 

July 29, 1986. 

F IRST FLOOR 
44 MARTIN PLACE 
SYDN EY. N.s .w. 200 0 

D X 3 0 S 

1£\.CPHONt 

2 3<? 7366 

OUR At:F 

YOU R REF 

SGM/ vc 

RECEIVED 2 9 JUL 198b 

In order to enable Mr Justice Murphy to meet thi s allegation, we set out 
hereunder the first list of documentary material and persons required: 

1. DOCUMENTS TENDERED DURING THE SOCIAL SECURITY CONSPIRACY COMMITTAL 
PROCEEDING$ 

EXHIBIT DESCRIPTI ON 

1.1. Thomas 4 

1. 2 • Thomas 5 

1. 3. Thomas 6 

Confidential minute from Thomas to 
ore NSW District COMPOL dated August 
10 1977 . . 
Note for file dated September 15 
1977 recordi ng a meeting between 
Thomas and officers of the 
Department of Socia 1 Security, the 
Department of Health and COMPOL. 

Note for fi le of Thomas dated August 
24 1977 re conference with officers 
of the Department of the Attorney 
Genera 1 , Depart ment of Socia 1 
Securi ty, Deputy Crown Solicitor's 
Office and COMPOL and note of 
Detective Chief Inspector Hull of 
August 30 1977 concerning same. 
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1.13. Thomas/ 
Yianoulakis 25 Document from Commissioner Jack 

Davis COMPOL to Senator Withers> 
Acting Minister for Administrative 
Services and containing Senator 
Withers' signed or initial led 
approval of the proposals therein. 

l. 14. Naki s 1 49 page Statement dated February 26 
1979. 

1.15. Nakis 2 Record of Interview dated September 
22 1978. 

1. 16. Nakis 3 Record of Interview dated September 
20 1978. 

1.17. Nakis 4 Record of Interview dated April 2 
1978. 

2. 

2. l. 

2.2. 

DOCUMENTS ARISING OUT OF OR IN CONNECTION WITH THE COMMITTAL 
PROCEEDING$ 

Note of FADG (Management) Department of Social Security to 
Di rector Genera 1 of the Department dated October 20 1977 (See 
Thomas 18 above). 

All documents in the files of: 

(i) Department of Social Security 
{ii) Department of the Attorney Genera 1 
{ii i ) Department of Hea 1 th 
(iv) COMPOL {AFP) 
(v) Deputy Crown Solicitor's Office 

relating to the matters referred to in exhibits Thomas 4 -18 
inclusive. 
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3.4. Documents produced on subpoena by t he Department of Social 
Security. 

3.5. Australian Federal Police files containing statements made by 
Thomas for his superiors and/or the Crown's legal representatives 
prior to or during and referable to the subject matter of the 
colllrlittal proceedings and reports made by Thomas to his superiors 
and Crown Law officers relating thereto. 

3.6. Informations or other documentation sworn, affirmed or prepared by 
or under the instructions or with the knowledge or approval of 
Thomas before and to achieve the arrest of the persons charged 
with conspiracy in the said proceedings . 

4. THE STEWART ROYAL COMMISSION 

4.1. Transcript of evidence of Thomas. 

4.2. Statements made or provided by Thomas . 

4.3. Statements made or provided by others concerning Thomas, and 
concerning his contacts and relationship with Mr Justice Murphy 
and Morgan Ryan. 

5. THE THOMAS ALLEGATIONS TO THE COMMISSION 

5.1. Statement of Thomas. 

5.2. Tape recordings, transcripts and notes of conferences with Thomas. 
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6. OTHER DOCUMENTS 

6. l. All files, documents, statements, reports, notes, recordings, 
transcripts, letters of the following: 

(i) The National Times newspaper 

(ii) The Age newspaper 

(iii) The Director of Public Prosecutions. 

concerning the involvement and contact of Mr Justi ce Murphy with 
Thomas and Thomas' assertions in relation thereto. 

6.2. Cabinet, minutes, files and all documents, reports, minutes 
involved in consideration by the Australian Government of the 
Social Security Conspiracy case for 1978-82. 

7. THE SHIRLEY BRIFMAN ALLEGATION 

The following documents of the N.S.W. pol ice are required: 

7.1. Record of interview with Shirley Brifman concluded between July 28 
1971 and August 17 1971. 

7.2. Any reports, documents, records and advices concerning Thomas 
arising out of the allegations by Brifman. 

7.3. Any statements made by Thomas about Brifman•s allegations. 



-
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8. PERSONS REQUIRED TO ATTEND THE INQUIRY 

(a) Officers or former officers of the Australian Federal 
Police (COMPOL) 

L.S.J. Harper 

J.D. Davis 

J.M. Davies 

B.E. Hull 

J. Adams 

A. Kemp 

P. Baxter 

B.C. Lee 

(b) Officers or former officers of the Department of Social 
Security 

P.J. Lanigan 

O. Corrigan 

Mr Prouse 

(c) Officers or former officers of the Department of Health. 

TO BE ADVISED 

,1,~--"rPl"'"'~~""",...,__~l"'U•m~~)~T~;~:,..,-,.,..,_,.,~...._,.,~--···,vu,1~,,.,..,...,_,.,.._,,,,,.,.,.,.,_,_""._,.,,.-'1 • .,'~""'"'• ···,..-·,.,"'"':,_,,,..,...,.,.,.-,,,..,.,. .. J<o.,•ur,.,..,:,.._,,,,J,.,-.,._,.., _ _.. __ ,., .. ,_.,_.,,_ 
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(f) Other persons involved 

Sir Maurice Byers Q.C. 

T.E~F. Hughes Q.C. 

Chris Nakis 

A. L. Wunderlich 

Mr Wunderlich's secretary 

Adrian Bellemare 

(g) Unless Mr Thomas makes certain admissions we foreshad,ow 
that we may ask for summonses to be issued for the 
attendance of the following: 

The Rt. Hon. Malcolm Fraser 

Senators Durack, Withers, 
Dame Margaret Guilfoyle and Grimes 

The Hon. Lionel Bowen MP 

Would you kindly arrange for the appropriate summonses to issue for the 
production of these documents and the availability of these persons in time 
for the hearing dates on whi ch this allegation is to proceed. 

We are attempting to arrange for statements to be taken from some of the 
people named. When these statements are available we will supply them to 
you if appropriate. 

Yours faithfully, 
STEVE MASSELOS & CO., 

Per: 

t'~--_..,,. •. ,,_,.,....,.,......,.. ... ~.....,..,._,.,_,.,,01•'11l"'"llr~,1 ,,.,.._,., .,. .• .._ ... , ... ,,,..,.,.,.,.._,,_,,, '"'"·''"'··r·••••••., .. .,..,,,.,.. , ...... , • 



Dear Mr Ryan, 

Re: Parliamentary Ccmnissioo of Inquiry 

I refer to t.he smmcns which has been served oo you pursuant to 
section 11 ( 1) of the Parliamentary Cmrnission of Inquiry Act 
aJ1d note that your attendance is required oo 5 August 1986. 

fb...ever, I \..Ould appreciate it if you would <Xlntact the 
Ccumission and advise a telephone number upon which ~ can 
readily l:e reached in order that a date other than the 5 J\ugust 
1986, for your attendance, can be carrnunicated to you. 

Yours sincerely, 

J p 'lhClnaCln 
&eaietary 

25 July 1986 

-~--~-------------···.,...,......_ ........ ..,, ... ,-. _.. ... , .. -



J?arl iamentary Ocalldaaion of IngUirY Act 1986 

6llKliS m APPDR mam !BE CXMIISSI~ 

I, Sir George Bennam :wsh, a .aaeruber of the Parliamentary 
O'mn1ssicn of Inquiry ai:p>inted under the Parliamenuu:y 
<nmd.ssim of Wtlv Act 1986 hereby rmi you, pursuant to 
1JUb-secticn 11 (1 of tllat Act 

(A) to appear before the O:mnisaiCl'l at the hearing 
to be held in the Hearing Roan, 8th noor, 99 
JO i ubeth Street, Sydney, en 'l'Uesday 5 ~ 
1986 at 10.00 . a.m. t.o gi-ve evidence in relaticn 
to the n.ttera into which the Oallniasicn is 
inquiring; and 

(lb) to attend fxan day to day unless excuaed or 
releued fn:111 further att:elldanoe. 

Dated 2~ July 1986 

_ ;oo_ ._,_,,_ __ . __ ..... _,_ ..... _,~ _._..,._..._~ ....... ,_ ..... ,._ .. -.... ,-.. 



Mr Dalald Wi 11 i 8111 '1haa 
Windayer Ovvaters 
225 MacqUarle Stnet: 
Sn.BY RM 2000 

Dear Mr "'°'9•, 

Rei Parliamen!=:¥¥ Cxmnissioo of Inquiry 

I r efer to the &Ullr.OnS which has been served a, you pursuant to 
section 11 ( l l of the Parliamentary Ccml\1.li6ion of Inquiry Act. 
and note that yoor atterldan.oo i.8 required oo 30th July 1986. 

HcMever, I would appreciate it if you 'WOUla CDlt.4Ct the: 
Ccmn158ioo and advise a telepbxlet mrober up:::in whidl you can 
r eadily be r eached in order that a da.te other than the 30th. 
JUly 1986 ,for your- attMndanice, am be <XlaUW:ated to you. 

23 J\.Jly 1986 



Parliamentary C'.amu.ssion of Inguiry Act 19PE 

stJ.H.NS 'ro APPFAR ~ THE (XMI.ISSIOO 

Mr Donald William 'Ihanas 
Wi.ndeyer Olambers 
225 Macquarie Street 
~ Nfil 2000 

I, Sir George- Herwann Lush, a member of the Parliarr~1tary 
Or:mni.ssion of Inquiry appointed under the Parliamentary 
Carrni.ssion of IngUiry Act 19Cf hereby surnnor. you, purscz..r.t to 
aub-section 11 (1) of tl.~t Act 

(a) to appear before the Carmissiori a t the hearing 
to be held in the Hearing I<oar,, 8U , Floor, 99 
Elizabeti) Street, Sydney, cri \~esda1 3C July 
1986 at 10.0C arr, to give evidence in relation to 
the natters into which the Ccmnis£ion is 
inquiring; and 

(b) to attend fran day to day unless exc~ o.r 
releasec frcr. further attendanCE:.:. 

Dated 21 .. July 1986 

_ _ __ "A • • . _ • ( ~. it. ~s ~ 
Presiamg Member~ 
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MEMORANDUM 

TO: A Phelan 

FROM: D Durack 

RE: THOMAS LUNCH 

D Thanas has stated that the lunch he attended with the Judge 
was in the first instance arranged by the Judge ' s Associate (a 
female) . I have made inquiries of the High Court through the 
Clerk of the Court, Mr Gordon Shannon, and have been advised 
that the Judge's Associates during 1979 and 1980 were: 

(I) 

(II) 

D Durack 

18 July 1986 

ELIZABETH JAMES (now a solicitor in Tasmania -
hane address 

and 

ANGEI.A BCMNE (Sydney barristell:) 



Australian Federal Police 
OF0002 

Our re~ 

Your ref: 

Mr A. Phelan, 
Parliamentary Comm i ttee of Inquiry, 
8th Floor, 
A. D. C, Building, 
99 Elizabeth Street, 
SYDNEY NSW 2000 

Dear Mr Phe 1 a n , 

JORN DONNELLY DAVIES 

• 
P.O. Box 401 
Canberra CitY' 
AC.T. 2601 

Telephone 
(062) 49 7 444 

The following infot:mation 1.s provided in r es ponse to you:r 
request for t e r mination details on tbe former Assistant Commissioner 
Davies : 

Date commenced continuous s ick leave: 

Instrume nt of Retirement signed : 

Last day o f se rvice : 

22 Oct ober 1979 

29 September 1980 

9 October 1980 

I trust this wi ll be of assistance to you . 

ll July 1986 

-·':"'·_ .. ....,.,""' .. ''t ___________ _ 

Yours sincerely , 

(C .F . CAMPBELL- THOMSON) 
A/Assistant Commissioner 

PERSONNEL AND SERVICES 





ALI.El'.:iATION 00 1 

Particulars of Allegation 

'lhe Honourable Ll.onel Keith Murphy, in or about the month of 

December 1979, at Sydney, and whilst a Justice of the High 

Court of Australia, engaged in a conversation with Donald 

William Thanas, then a Detective Orief Inspector of the 

Camonwealth Police in charge of the Criminal Investigation 

Branch for the New South wales Region. 'n1e Judge spoke to 

'lhanas regarding a social security cxnspiracy prosecution in 

the conduct of which 'lhanas had played a principal role. He 

extended an invitation to Thanas to meet Senator Donald Grines, 

who in Parliament had strongly criticised the conduct of that 

case. 

'll1e Judge then spoke to 'lbana.s about the ilrq:>ending formation of 

the Australian Federal Police. In the course of this 

conversation, the Judge said, "we need sanebcxly inside to tell 

us what is going on", thereby conveying to '11lanas that the 

Judge sought fran him the provision of covert inf onnation 

relating to or acquired by the Australian Federal Police to 

unauthorised persons within the Australian Labor Party. The 

Judge said that in return for 'lhanas fulfilling the role which 

he had suggested, the JUdge would arrange for Thanas to be 
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' \ 

Particulars of .Allegation 

'Ihe Honourable Lionel Keith Murphy, in or about the month of 

Deoember 1979, at Sydney, and whilst a Justice of the Ri.gh 

Court of Australia, engaged in a oonversatioo with Donald 

William 'lhanas, then a Detective Odef Inspector of the 

Camonwealth Police in dlarge of the Criminal Investigation 

Branch for the New South Wales Region. n-ie Judge spoke to .. 

'lhanas regarding a social security conspiracy prosecution in 

the CXlnduct of which 'lhanas had played a principal role. Be 

extended an invitatioo to 'lhanas to meet Senator Donald Grimes, 

who in Parliament had strongly criticised the conduct of that 

case. 

'lhe Judge then spoke to 'lhanas about the ill'pending fonnatian of 

the Australian Federal Police. In the course of this 

oanversatioo, the Jwge said, "we need sanebody inside to tell 

us what is going an", thereby oonveying to 'lllanas that the 

Judge sought frCJTl him the provisioo of covert infonnatioo 

relating to or acquired by the Australian Federal Police to 

tmauthorised persons within the Australian Labor Party. '1be 

Judge said that in return for 'lb:mas fulfilling the role which 

he had suggested, the Jooge 'WOUld arrange for '.Ihanas to be 
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Mr Andrew PHELll.N 

I have today recei ved from Senior Cons table S . HILL, 

Criminal Investi gat i on Division , Australian Federal Police, an 

envelope addressed to me and marked from Detect ive Chief 

Superi ntendent Arthur BROWN . 

Contained inside the envelope i5 : 

Four ( 4 ) manila folders ma r ked "Diary of Morgan Ryan" and 

containing photo- copied documents. 

Envelope marked •Nsw Po l ice Low/Lewington " also containing 

photo-copied documents. 

Signed: 

Witness: 

Date : 1./ ! 



·1 

I 

! 
J._ 

Memo to : 

From: 

Mr.Charles 
Mr .Weinberg 

Mr.Robertson 

Mr.Durack 

Ms.Sharp 
Mr.Thomson 

Mr.Phelan 

BRIEF ANALYSIS OF CERTAIN DOCUMENTS RECEIV ED FROM THE OFFICE OF 

DIRECTOR OF PUBLIC PROSECUTIONS ON 19 JUNE 1986 

1. The documents received are briefly described in the 

receipt giuen by Dauid Durack on 19 June 1986 (copy attached}. 

The following is a more detailed description of certain of 
those documents together with a brief analysis of what they 

contain in terms of the allegations so far identified . 

The Morosi break - in allegation 

2 . Relevant to this allegation are two manilla folders . 

The first is marked 

documents : -

and contains the following 

(a ) 

(b) 

(c) 

(d) 

A stateme nt given by llllllll on 4 April 1986 . 
A report to the Attorney-General from the then 

Assistant Commissioner (Crime) J . D. Davies dated 
17 January 197S . 

A supplementary modus operandi report from 
Detective Inspector Tolmie then of the 

Commonwealth Police . 

A note to the Officer in Charge of the 

Commonwealth Police Force dated 30 January 197S 

from an officer within the Office of the Deputy 

Crown Solicitor , Sydney. 



I 

(e) 

2 

A note dated 4 March 1975 from Sergeant Lamb to 
t .he Officer in Charge New South Wales Distric:t 
of the Commonwealth Police concerning an 
approach to him from Mr David Ditchburn . 

(f) A note dated 7 March 1975 from Detectiue 
Inspector Tolmie to the Officer in Charge New 
South Wales District, concerning certain 
enquiries of neighbours of the Morosi's . 

( g) A note dated 28 February 197 5 to the Officer :in 
Charge New South Wales District, from Cons tab1e 
First Class Jacobsen, concerning allegations re 
antecedents of Juni Morosi. 

(h) A statement by William Alexander Tolmie undated 
and unsigned concerning the arrest of Felton and 
Wigglesworth at the Morosi premises, and 

(i) A statement signed this time but undated by 
Sergeant Lamb in the same matter . 

The second manilla folder is headed simply Felton/Wigglesworith 
and contains the following documents:-

3. 

(a) A note of a interview by A.C. Wells, dated :22 
April 1986 with Richard Wigglesworth. 

(b) A file note in relation to 
Wigglesworth. 

contact l)f 

(c) File note dated 13 April 1986 by A. C. Wel1s 
concerning the interview of Alan Felton. 

The most interesting document is undoubtedly the 
statement by He said that in the ear1y 
70 1 s he was hired by Alan Felton to break in to a townhouse 
occupied by Juni Morosi at Gladesville . He described Felton as 
a member of a committee of persons including W. C. Wentworth and 
Iuor Greenwood, a group which he later described as being 
anxious to get informatiion on Lionel Murphy . The purpose of 
the break-in was to obtain documents providing details l)f 
Lionel Murphy's activities overseas and his relationship and 

!·-·-~-.,.......------ ---·----------



I. 1. 

business 

supposed 

dealings with 
to be located 

3 

Juni Morosi . 
in the garage 

Such documents were 
in a room u sed as ,:in 

office . On hi s instructions, an unnamed agent and a locksmiith 
called Richard Wigglesworth broke into the property but came 
back empty-handed . He reported this to Alan Felton but he d:id 
not believe - and insisted that - Wigglesworth and 
he personally break ba ck into the property . There was a period 
of approximately 2 we eks between the first attempt and the 
second b reak-i n . During this period - had a conversation 
with Bill Waterhouse . During that conversa tion (which --
recalls with some clarity), - disclosed the nature of h:is 
enterpri se and the time and date upon whi c h the second "raid" 
would take place. 

4 . 

follows. 

d esc ribed the sec ond break- in attempt as 
He accompanied Alan Fe 1 ton and Richard Wiggle s wor1t h 

to the property in Batemans Road, Gladesville. He parked his 
car away from the property and drove the remaining distance in 
a van wj.th the other two people . When he got to the property 
he d~d not go in but remained in the van . Wigglesworth and 
Felton entered the property, Wigglesworth using a key he had 
made up from the previous break - in. The door was left open. 
They emerged after a few minutes a nd came towards the van. 
- got out to mou e a bicycle that was on the ground whErn 
suddenly a number of police and police cars came up Batemans 
Road . - started running and jumped over a few fences, 
got back into his car and apparently escaped. 

S . said he was fu rious and drove his car straight 
to Bil 1 Waterhouse's office on the Paci fie Highway at North 
Sydney. - had told Waterhouse that he had just come from 
Batemans Road and that there were police everywhere . He said, 
"What have you done, I think they have arrested my man 
Wigglesworth . " Waterhouse laughed and said "I'm sorry • I ' 11 
look after it 11 and thereupon telephoned Morgan Ryan's officE~. 

claims he knew he had telephoned Morgan Ryan's offic:e 



I 

4 

because he watched him dial the number - a number with which 
he was familiar because of prior dealing s with Morgan Ryan. 
Wa terhou se said to the person on the other end of the phone (he 
presumed it wa s Morgan Ryan) "The big fell ow is upset, -· 
here . His man' s bee n arrested , I' 11 put him on". He then 
ha nded the phone to - then spoke to a perso,n 
whose voice he recogni se d a s Ryan' s and told him what had 
happe ned . Rya n laughed a nd the conversation continued in the 
following terms . 

fixed. My mate's 

Ryan said, "Do n't worry , we' 11 have it 
he re and I' 11 put him on " . - said, 

"This f ellow Wigglesworth is a good friend of mine and a good 
f el low . It's an embarrassme nt to me and I believe he 's no,w 
been tak e n into custody. " - then spo ke to a person whose 
voi ce he recognised a s Lio nel Murphy ' s (he recognised Mur phy's 
voic e because he had heard him s peak on a numbe r o,f 
occasions). Murphy said, " Tha nks very much . . I'm sorry 
about this but it wi ll be attended to . " - said , "You've 
put me in to a lot of hot water here because you've mad e a mess 
of the thing and I don't think you've gained anything from it. 
I want it attended to otherwise I will go to Press. How did 
this come about.?" Murphy said, "Bill told me". - then 
handed the phone back to Wa terhouse who said to the person on 
the other end of the phone (- a ss umed at that stage tha.t 
it was stil l Lionel Murphy), "You ' 11 definitely look afte!r 

- man." Waterhouse then hung up the phone and said to 
- "I wi l l ring Bob Askin. 11 Waterhou se then telephone!d 
ano ther number and a conversation took place between Waterhouse 
and the person 

it was As kin) . 

l ook after i t . 

on the other end of the phone (- a ssumed 

Waterhouse hung up and said to - "He' 11 
He'll co nta ct Murray Farquhar . " 

6. - the n left Waterhouse's office and we nt to 
Wynyard House in the city and spoke to Warwick Colbron of the 
firm Colbron Hutchinson and Dwyer, solicitors. ( Note: Colbro,n 
is a player in the Central Railway d evelopme nt story) -· 
wanted to speak to Colbron bec ause he had been Mor gan Ryan's 

-+---~-------·- ---·,-· .. -···--.. ···-·--·-,--.. --.------··-·--
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articled clerk and knew him well. - told Colbron what 
had happened and Colbron said. "It's just like Morgan." 
- said, "I hope they stand up. If they don't then I' 11 
drop the bucket on the lot of them", and then left the office. 

7. The next day - rang Morgan Ryan at 
told him of his annoyance at what had occurred. 
"Thank's for your assistance. I hope there 

his office and 
- said, 
won't be any 

repercussions to me as a result of this", and Ryan said, "There 
wo n ' t be . I t • s sweet . " 

8. I observe 
of events seems 

events occurred 

at this juncture that recollection 
remarkably clear, notwithstanding that those 

more than 11 years prior to the date of his 
statement. Did he refresh his memory from some contemporary 
note? If not, he might well be asked how his recollection is 
so clear . 

9. The Report dated 17 January 1975 from Davies to the 
Attorney - General purports to contain a detailed description of 
the action taken by Commonwealth Police following the receipt 
by Davies from Murphy of information relating to the proposed 
break-in at the Morosi residence . The most remarkable feature 
of the report is that it contains no reference whatsoever to 
the role of - ' and no reference to his being sighted at 
the scene of the crime. It is possible that Waterhouse did not 
tell Murphy about - or that if he did that Murphy did not 
pass on the names of the star players to Davies . However, I 
find it unusual that police who had presumably staked out the 
scene of the potential crime did not notice rapid 
departure from the scene, or observe him at the time of his 
arrival at the townhouse in the van. The theory that 
name has somehow been suppressed in official reports may b,e 
reinforced by the subsequent memoranda appearing in this file. 
It would appear that Ditchburn received information from 
neighbours that - was sighted at the scene of the crime 

~-'""''' =n _..,,,, __ ,. ___ ,._,, __ ,, __ •.• --.,--- ····-- • 
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at about the time of the break-in. Police later confirmed this 

by speaking with the neighbours concerned. Yet it would appear 
police took no action to follow the matter up with 11111111· 

10 . The report to Murphy from Davies also contains the 
interesting observation: "The charges were signed by Sergeant 

Lamb, and as they were laid under State laws they would 

normally be presented to the court by New South Wales 

prosecutors. You might care to consider whether this course 

would be satisfactory in the present circumstances." What this 

last sentence means is anyone's guess. Other documents on the 

file reveal that Felton (the only one charged, as Wiggle sworth 

was allowed to leave police custody shortly after his arrest 
following the intervention of Bruce Mi les) was charged wi t:h 

offences under the New South Wales Crimes Act and the New South 
Wale s Motor Traffic Act. Notwithstanding the fact that no 
Federal offence ever seems to have been contemplated in 
relation to the break-in, the prosecution of Felton was handle!d 
by the Commonwealth Deputy Crown Solicitor in Sydney, who 
briefed Mr Foord of counsel in the matter. According to the 
supplementary modus operandi report prepared by Detectiue 

Inspector Tolmie, the matter was heard before Mr Farquhar who 

after hearing the facts of the matter from Mr Foord found the 
charges proved but without proceeding to conviction bound 

Felton over in hi s own recognisance in the sum of two hundre!d 
dollars to be of good behaviour for two years. 

11 . Should the Commission decide to pursue this allegation, 

the question will need to be asked why the New South Waleis 

Police were not informed of the break-in either prior to, c,r 
after, its occurrence. Why were the Commonwealth Police there 

at all? And why did the Commonwealth Crown Law authori tieis 

bring the prosecution? Why were inquiries not made of -I 
by the Commonwealth Police? It may be useful to speak to 
Waterhouse, and Deputy Commissioner Farmer (as he now is) who 

was then the link between investigating police and Davies. 
Davies, Tolmie and Lamb should also be interviewed . . 
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12. Turning now to the contents of the other manilla folder 
relevant to 
A.C. Wells 

this allegation, of some interest is the note by 
of his interview of Richard Wigglesworth. 

Wiggle sworth apparently gave Wells 
at the break-in, which differs 

his version of what happened 
in some respe cts from the 

version offered by - · 
that he stayed in the van 

Importantly, Wigglesworth stateid 
and not - he alleges tha1t 

entered the premises with Felton . Wigglesworth wa s 
unable to say how Bruce Mile s came to repre sent him at t he 
police station on the night of the break-in. Of some further 
interest (I put it no stronger than that) is the fact tha.t 
after the break-in Wigglesworth's premises were apparently 
raided by State police who had a warrant to search for 
materials suspected of having been used in letter bombs . 
Nothing was found and Wigglesworth was sure it was simply a put 
up job . Wiggle sworth said that he shortly afterwards spoke to 
- about the matter and wa s told by the latter that he 
believed Morgan Ryan was the source of the information relating 
to the State Police search warrants and that it was an act of 
malice to get back at Wigglesworth for having the temerity bo 
interfere with the Morosi/Cairns business. 

13 The final document is the note of a conversation between 
A.C. Wells and Alan Felton. It would appear that this was ,a 
fa i rly brief conversation which occurred whilst Felton was 
being driuen from the airport to Railway Square. Felton denied 
any knowledge of there being two raids as alleged by -
Of more interest is his version of what subsequently happened. 
He recounted how he was arrested and charged with break and enter. He first appeared before Mr Lewer S.M. who he felt was 
likely to send him to jail. He was represented by David Marks 
and later Reynolds, now on the Bench . . He recollected that he 
appeared before Lewer a second time. However, on a third 
occasion by some arrangement, the mechanics of which he cannot 
recollect or may not even have known, the matter was finally 
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heard by Mr Farquhar S. M. and he received a bond. He claims he 
knows the name Morgan Ryan but not in connection with his case 

and does not know Bruce Miles. Mr Lewer may have an 
interesting story to tell. 

The Sankey Prosecution Allegation 

14. Inside a manilla folder marked 'Sankey' is a two page 

document described as "minutes of a meeting 3 March 

present being listed as 11 8. Rowe, S. Rushton and 

Minute describes two matters relevant to 

1986" those 
D. Sankey. 11 

the Sankey 
/ 
'· prosecution, the approach to settle proceedings and secondly 

the disqualificatiion of Mr Leo S .M. In relation to the 

former, Mr Sankey apparently told those at the meeting that 

just after the first appeal hearing, (that is 'June and October 

1976'), Sankey received a telephone call from Mr Anderson at 

the Capri Restaurant at Rose Bay. Sankey was a part owner of 

the restaurant. Anderson informed Sankey that he had something 

to discuss and made an appointment. Apparently Sankey had 

known Anderson for quite some time, but· had had very little 

contact with him recently. However, Anderson approached Sankey 

as an 'old mate' . At the meeting between Sankey and Anderson, 

Ander son said there had been a meeting at which the case had 

been discussed; Anderson apparently did not identify those 

pres ent at the previous meeting but Sankey recollects tha t 

Morgan Ryan mi ght ha ve been mentioned . Anderson asked Sankey 

what he was after, that is what did he want and Sankey informed 

him that all he wanted was an admission of wrong doing but not 

necessarily an admission of guilt. Subsequently, Anderson 

telephoned on another two occasions and the same matter was 

discussed.( the contents of those discussions are not mentioned). 

15 . Shortly thereafter, person whom Sankey recognised as 

being Saffron telephoned and asked what it would take to settle 

the matter. Sankey repeated was that all he wanted was an 

admission of wrong doing. Saffron said that if that was all 
then there would be no problem. Sankey believed that the legal 
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representatives, particularly Rofe and Christie had 

subsequently got together and drafted heads of agreement based 

upon the terms of settlement discussed and mutual release for 

all parties. Sankey recalls that he and Saffron spoke about 

the matter on a couple of occasions (no details of these 

discussions provided either) . 

16. Sankey advised that the disqualification of Leo took him 

by surprise. He thought that Rof e had spoken to Farquhar in 

Farquhar's chambers and Farquhar said that he was very much in 

favour of Sankey' s case . Sankey suggested that this was one 

reason why he did not want Farquhar sitting on the matter. 

Sankey mentioned other matters which apparently were not borne 

out upon inquiry. 

17 . Sankey 1 s reported comments are very vague, but 

tantalising. His story so far tends to support the story that 

Anderson is alleged to be able to give. Clearly Sankey should 

be interviewed and his version of events explored in some 

detai l. 

Perjury Allegation 

18 . The OPP have provided a number of f elders containing 

various pieces of information about the association between the 

Judge and Morgan Ryan . The file marked, 'Franci s co 1 consists of 

a photocopy of a page of a transcript of the Tape s Commission 

where Mr Francisco made passing reference to having sighted Mr 

Justice Murphy in the presence of Ryan on one or two 

occasions . Another folder described as Bird/McMahon contains 

an unusual letter from one David Fletcher together with a quite 

bizarre treatise apparently written by one Anna McMahon 

(described by Mr Fletcher as the 'very beautiful and talented 

socialite 1 ). I could not begin to summarise either of those 

documents . Another folder styled Minter contains a proforma 

questionaire together with certain handwritten notes apparently 

~- ·------



10 

notes of interview between some unidentified investigator and a 
former assistant private secretary of Murphy's between the 

period 197 2 and 197 5 . The informati on conta i ned in it is very 
general and in my view quite useless. A further folder marked 

Halpin contains an article by David Halpin on 1 Life with 
Lionel I in Matilda together with a five page unsigned 

statement. Whilst containing some very general observations 
about the frequency of visits by Morgan Ryan to the then 

Senator Murphy's Office during the period up to 1975 the 
statement is otherwise useless. The final folder contains a 

statement by Francis Leslie William Gannell who was on various 
occasions a bodyguard for the then Senator Lionel Murphy . The 

statement contaims some general comments relating to the 

frequency of mail from Morgan Rya n and Bro c k to Senator Murphy 

and also provides interesting insight into the events le~ding 
to deportation of Sala (discussed later). A final file 

contains evidence of Ryan and t he Judge gi ven during the first 
trial. 

The Story of Rodney Groux 

19. The OPP mater i al included a somewhat butchered photocopy 

signed statement by Rodney Gordon Groux . Most names in the 

statement have been whited out and replaced with some form of 

numbered code. The names can still be read however . Groux 

says that he was employed in about May 1985 by the Minister of 

Sport Recreation and Tourism for a period of 4 years. His 

duties as 

advising 

Portfolio. 

ministerial 
on various 

advisor 
matters 

were to include 
in relation to 

assisting and 
the Minister's 

20. Groux says that whilst employed by Brown he met Lionel 

Keith Murphy at Woden Shopping Plaza outside premises known as 
1 Meat City'. Murphy asked him whether he would visit him at 
his house to discuss a document (unidentified in anyway) Groux 

said he prepared for Senator Bolkus . Groux says he obtained 
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The Sala Allegations 

33 . The 

rel evan t 

DPP provided a number of folders of 
to this allegation. The f i le mark ed 

information 
'Sala Ramon' 

contains a useful chronology of the euents leading t o Mr Sala 1 s 
departure. It would appear to haue been taken fr om various 

Immigrati on , Attorney-General's and Police files. Extract s 
from those files appear in another folder marked 'Sala 

Analysis'. Included in that folder i s the report dated 18 June 
197 4 from Ins pee tor Dixon to the Commissioner of Commonwealth 

Poli ce in relation to the matter . In that report Inspector 
Dixon outlined his suspicions. Possible Saffron/Ryan 

connection to the matter is outlined in paragraphs 11 and 12 in 
the report. Sala was ac companied into Australia by hi s 

girlfriend Mi chelle Senann es. During the period of Sala's 

incarceration Senannes stayed a t Lodge 44 . She was guarded 

throu ghout he r stay in Sydney and was seen onto the plane by 
Mrs Ryan , wife of Morgan . Senannes was not permitted to speak 

to anybody . 

34 . Also provided was a copy of the Menzies Report which 

should be read in its entirety. 

35 . As previously me ntioned there was a s tateme nt from a 

police officer named Cannell in which inter alia he outlined a 

conversation he had with the Attorney-General in relation to 

the Sala matte r . He said he a tte nded a meeting in the Members' 

Lounge in Senator Murp hy's Parliament Hous e office . Present 
were Senator Murphy , Assistan t Commissioner Davie s of the 

Commonwealth Police and Alan Carmody from Customs . Gannell 
cannot recall whether other people were pre s ent but he had some 

recollection that Clarrie Harders may have been present . The 

people mentioned came out of Senator Murphy's priuate office 

and sat around in the lounge area dis cussing the Sala matter . 

They appeared to be debating whether Sala ought to be deported 

or charged. During the course of the meeting Gannell was asked 
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for his view by Senator Murphy. Gannell said he was unaware of 
the matter and was then given a brief outline of the facts by 

Senator Murphy. Gannell Is recollection is that Customs wanted 
Sala deported because of the cost of keeping him in jail. His 

recollection was that the Commonwealth Police wanted Sala 
detained in Australia because he was a suspected drug 

trafficker and the police had been unable to prove his correct 
identity because the passport on which he was travelling was 

false. He recalled that he thought that Carmody put forward 

additional reasons for having Sala deported but he could not 

recall them. Gannell had some recollection that the 
Attorney - General's Department had put forward the view that the 

charges were of a minor nature or that they could not be 
substantiated. He did not know whether that recollection was 

based on events at the meeting or otherwise. Gannell said that 
he told Murphy that he agreed with the Commonwealth Police view 

expressed by Davies that Sala should be kept in Australia . He 
recalled that the matter wa s resolv ed by Senator Murphy 

agreeing to give the Commonwealth Police a specified period , 

perhaps about a week to pursue their inquiries in relation to 

Sala 1 s true identity and any evidence of him being involved in 

drug trafficking. 

36. I must say that at this stage evidence of impropriety by 
the then Attorney -General in the Sala matter is somewhat 

lack ing . At this stage, I consider its relevance to this 
enqui ry to be questionable . 

Property Transactions 

37 . The OPP have also provided some analysis of various 
property transactions by the Judge, Morgan Ryan and Bru ce 

Miles . From an admittedly brief analysis of this information I 

can see nothing of significance for this Commission in the 

various transactions entered into by the Judge. 
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The Don Thomas Allegation 

38 . The DPP have provided three manilla folder s relevant to 

this allegation : files marked "Thomas File A" and "Thomas 8 11 

and files marked simply 11 Davies 11
• Thomas File A concerns a 

statement by Thomas giv e n on 24 Mar c h 1986, apparently for the 

purposes of the second Murphy trial . That statement doe s no t 

deal with the conversation which Thomas has elsewhere alleged 

occurred a t the Korean Restaurant in late 197 9. Also in that 

file are various documents relevant to Thomas's action s in the 

Greek Conspi rac y Case. These i nclude the comments by Brown 

S. M. and later opinions and internal memoranda relevant to th e 

subsequent dec is ion by the Attorney- General not to prose cute 

Thomas for various matters whi ch arose during the cours e of the 

Conspiracy Case. The file styled I Thomas BI contains the 

additional evidence rel evant to the luncheon at the Korean 

Restaurant in late 1979 , including some 11 I said, he said" 

recounting oF the conv e rsation s which allegedly took place at 

the lunch . This additional evidence is unsigned . Al so in the 

file are note s of a conference between Thomas, the OPP and 

counsel wherein the Murphy/Ryan/Thomas/Davies lun c h , later 

Ryan/Thomas lunch and various aspects of Thomas' s involvement 

i n the Greek Conspiracy mat ter were discus sed . Finally , the 

file contains a transcript of the detailed examination of 

Thoma s befo re the Stewart Tapes Commission. The final manilla 

folder, the one styled I Davie s 1 
, contains a seven page signed 

statement by John Donnelly Davie s , 

39. Thomas' s evidence of the lunch with Davies, Murphy and 

Ryan is this. Sometime prior to October 1979 he received a 

telephone call from a woman who identified herself' a s the 

Associate to Murphy . Thomas had never met Murphy. The 

Associate told Thomas that Murphy would like to have lunch with 

him when he was next sitting in Sydney and said she would call 

again when a date could be arranged . About a month or so later 

Thomas received another call from the Associate who advised him 
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SS. In the end, the strength of Thomas I allegation depends 

uery much on how he 'brushes up' as a witness . 

Association with Saffron 

S6 . The DPP files contain uery little information o n this . 

There is a manilla folder entitled 'James We st ' which contains 

a one pag e unsigned s tatement by that gentleman. He said that 

between 1958- and 1978 he was a partner in a hotel in Western 

Australia with Abe Saffron . He said that about four or fi ve 

times during that partnership he visited Saffron a t his motel , 

Lodge 44 at Edgcliffe. On one of those visits during whi c h he 

wa s accompanied by hi s wi fe (a visit which he dates very 

approximate ly "in the early 70's") he was sitting having a meal 

in the di ni ng room on the fir s t floor of Lodg e 44 when about 

two or three tables away he recognised a person al so having a 

meal as being Lionel Keith Murphy . He was alone. He did not 

speak to him and he could not recall me ntioning to Saffron that 

he had seen him. As far a s he was able to say Saffron did not 

mention t o him that Lionel Murphy had stayed a t his hotel . 

S7 . I have no t a s yet seen the material on James McCartney 

Anderson. 

A. Phelan 

24 June 1986 

2691A 
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CENTRAi OFFICF 
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RECEIVED - ~ JUL 1986 

3 July 1986 

The Secretary 
Parliamentary Commission of Inquiry 
8th Floor ADC House 
99 Elizabeth Street 
SYDNEY NSW 2000 

Dear Sir, 

I refer to the meeting of 17 June 1986 between Sir George Lush and 
Mr Justice Stewart, which was also attended by representatives of your 
Commission and the Authority, regarding infonnation held by the Authority 
touching upon Mr Justice L.K. Murphy. 

The following information is furni shed pursuant to the notice dated 
30 June 1986 issued under section 13(1 )(a) of the Parliamenta Com.mi ssion of 
Inq..tiry Act 1986 and the Commission ' s requests made pursuant to section 13 3 . 

1. Relationship between Murphy J. and A. Saffron 

The only material on hand which was not supplied to the DPP, apart 
from that emanating from Mrs Opitz (see 2 and 4), is that contained 
in an interview by Authority investigators with James West, a former 
part-owner of the Raffles group. The r elevant pages of the record of 
interview are enclosed as Attachment A. West lives at 

in Western Australia. 

2. Mrs Rosemary Opitz 

3. 

Mrs Rosemary Opitz has told Authority investigators that she is 
prepared to talk to the Parliamentary Commission provided she is 
introduced to it by Authority Investigators Baker and Reid. She also 
requested that she not be interviewed at her home and that Baker and 
Reid be present at any interview. No undertakings as to those 
conditions were given to her. Opitz has tol d the investigators that 
she was introduced to Murphy J . at Saffron' s premises at Lenthall 
Street , Kensington 10 or 12 years ago. 

James McCartney Anderson 

The Authority wxlerstarrls that you have made arrangements to 
interview this person in New Zealand. 
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4. Anna Paul 

s. 

All that is presently known of Anna Paul is information provided by 
Opitz that Paul was a girlfriend of Murphy J "in the pericxl between 
his first and second marriages". According to Opitz, Paul is now a 
resident of England but was recently and may still be in Australia. 
Again according to Opitz, Paul would be able to confirm the fact that 
Murphy dined on a number of occasions with Saffron. The Authority is 
not in a position to arrange an introduction to Paul. It is a matter 
that the Commission might take up directly with Opitz . 

Steven Leslie Bazley 

1be Authority i s not in a pos1t1on to introduce the Connnission to 
Bazley nor is it aware of any information from or relating to him 
which touches upon Murphy J. 

6. 'Age Tape' Witnesses 

7. 

Enclosed as Attachment Bis a list of persons who were attached to 
the New South Wales Police Bureau of Crime Intelligence and Technical 
Survey Unit during the periods when Morgan Ryan's telephone 
conversations were subjected to illegal interception. Some of those 
persons gave evidence to the Royal Commission regarding conversations 
involving Murphy J and those are identified in the Attachment. 
Others who were not q.1estioned regarding the matter may be able to 
give evidence of such conversations . 

Specific allegations 

Enclosed as Attachment C is a document referring to information 
obtained by the Authority from the Royal Commission which relates to 
the 7 items referred to in the schedule to the letter of 25 March 
1986 from Mr Justice D. G. Stewart to Mr Justice L.K. Murphy. 

Please contact me if you require any further assistance in relation 
to these matters. 

Yours faithfully, 

D.M. Lenihan 
Chief Executive Officer 
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- 1 - Attachment B 

The following is a list of witnesses before the Royal Commission who were 
attached to the BCI and TSU during the periods that Ryan's telephone 
conversations were intercepted: 

BCI 

Anderson Robert Charles 

Aust Bernard Frederick 

Beaunont Gary William 

Brett Mark Christopher 

Cahill John Edward 

Calladine Anthony Mervyn 

Carrabs Vincenzo Gino 

Chambers Warren Thomas 

Champion Alan Maurice 

Choat Jennifer Anne 

Crawford Ross Maxwell 

Donaldson Leonard Stuart 

Dunn Barry Wentworth 

Durham John Bruce Robert 

Egge Paul Leonard 

Finch Ian Charles 

Foster James Frederick 

Francisco John 

Gilligan Dennis Martin 

Harvey Rodney Graham 

Jones Albert John 

Lauer Anthony Raymond 

J~~=~=~nw:»-~~.:er.,:=r.r,••--····-·-·"""···-·-·---···--
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TSU 

Brown Kevin Robert 

-Huber Kerri Lynne 

Johnson Richard Anthony 

Kilburn Roger 

Lewis John Darcy 

Lo-we Paul Thomas 

McKinnon Warren James 

Slucher Reg by Francis 

Smith Grahame Phillip 

Stanton Warren Sydney 



- 1 - Attactunent C 

Information available from the Royal Corrunission material 
supeor t ing the seven items referred to in the Schedule to the letter of 

25 March 1986 from Mr Justice D.G. Stewart to Mr Just i ce L.K. Murphy 

Item 1, Robert Yuen: c:asino 

This matter is dealt with in detail in Volt.me TWo of the Royal Commission 
Report at paragraphs 2.31 to 2.51. 1he references to the source material are 
in endnotes 40 to 60 on pages 88 to 89. Most of the material has been 
provided to the Parliamentary Commission. The balance of the material is 

available for inspection. 

Item 2, Luna Park Lease 

This matter arises from the supplementary statement and evidence of 
P .L. Egge .,_,1hich have been f urnished t o the Parliamentary Canmission. Some 
background informat ion was obtained by the Royal Co1TD11ission . 1he facts appear 
t o be as set out below. 

On 27 May 1981 the New South Wales Government granted a lease of Luna Park for 

a term of 30 years to Harbourside Amusement Park Pty Ltd. Luna Park had been 
occupied for some years by Luna Park (NSW) Pty Ltd, initially pursuant t o a 
l ease and l ater on a tenancy from week to week, until 9 June 1979 when a fire 
occurred at Luna Park resulting in several deaths. 1here had been discussions 
between the Premier's Department and Luna Park (NSW) Pty Ltd concerning a new 

lease for the area, but no deci sion had been reached by the time of the fire . 
After the fire, t ender s were invi ted for the future l ease of the area. 

Originally the tenders closed on 23 November 1979 but on 17 January 1980 the 
NSW Government announced that all six tenders received had been W'lsat i sf actory 

but that negot iations were continuing with the Grundy Organisation, which had 
come closest to meeting the Government's r equirements. (TI/~84) 

On 12 March 1980 an advertisement appeared in newspapers calling for further 

tenders, the closing date f or which was 17 June 1980. An interdepartmental 
committee was established to assess the tenders. 1he cormnittee eYentually 
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Documents obtained by the Royal Commission from th State Rail Authority 

are available for inspection. 

Item 4, Milton Morris 

This matter is referred to in Voll..une Two of the Royal Commission Report 
at paragraphs 2.78 to 2.94. The source material is referred to in 
endnotes 89 to 108. Material which has not previously been provided to 
the Parliamentary Commission is available for inspection. 

Item 5, Wadim Jegerow 

'Illis matter is referred to in Volume Two of the Royal Commission Report 
at paragraphs 2.72 to 2. 77. The source material referred to in endnotes 
81 to 88 has been furnished to the Parliamentary Commission. 

Item 6, Lewington/Jones 

This matter is referred to in Volume Two of the Royal Commission Report 

at paragraphs 2.296 to 2.303. The source material is referred to in 

endnotes 342 to 345. Material 'Which has not been furnished to the 
. Parliamentary Commission is available for inspection. 

Item 7, D.W. Thomas 

1his matter arises from the statement and evidence of D.W. Tilomas. It 
was not further investigated by the Royal Commiss jon as it had little to 
do with the subject of the Royal Coomission's inquiry and because of the 

considerat·ons mentioned in the Commiss·on' report at paragraph 2.43 of 

Volume Two. A copy of the statement and evidence of Thomas has been 
provided to the Parliamentary Commission. 



   

        



ALLEGATION NO . 1 

Statement of Offence 

In o r about De cember 1979, the Judg e attempted to bribe a 

Commonwealth Officer contrary to the provisions of Section 73 

sub-s ection (2) of the Crimes Act 1914 . 

· Particulars of Offence 

In or about Dec ember 1979, Dona] d Wil liam Thomas, a Oete c t i ve 

Chief In s pector of the then Commonwealth Police in charge of 

the Criminal Inve s tigation Br anch for the New South Wal es 

region, at tended a lune heon at the Arirang Res taurant in Kings 

Cross Sydney at the invitation of His Ho nour Mr Justice 

Murphy . Al so presen t at t hat lunch we re John Donnelly Davies, 

the Assistant Commissioner, Crime of the Commo nwealth Poljce in 

Canberra, and Mr Morgan Ryan, Solicitor . During the course of 

the lunche on, the J udg e spok e to Thomas r e garding a Social 

Security conspirac y ca s e in which he had bee n involved . 

Parti cular s of that conve r sation are se t out in the atta ched 

statement of Thoma s dated 3rd of Decemb er 198 5 . Further 

parti cular s of this conver s ation are se t out in the 

confidential transcript of t he Testimony given by Thomas before 

the S tewar t Roya] Commission on 3rd of De cember 1985 pag es 3279 

to 3296 inclusive copies o f which ar e attached . There wa s also 

di sc u ssio n be t wee n the J udge and Thomas abou t the possibility 

of Thomas fulfilling a pa r ticu l ar ro] e withi n the s oon to be 

created Austral i a n Federal Police . The Judg e said t o Thomas 

"We ne ed somebody ins i d e to tell us what is going on" . He 

fol l owed that wi th the suggestion that in r e turn for fulfilling 

thi s role , the Judge wou ld arrange f or Thomas to be promoted to 

the rank of Assistant Commiss i o ner. Detail s of that 

conversation are also set out in the statement and transcript 

referred to earlier . 

] __ , ____ _ 
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Manner in which the case is put 

Section 73 (3) prov ides: "In this Section; 11 bribe 11 includes 

the giving, conferring or procuring of any property or benefit 

of any kind in respect of any a ct done or to be done, or any 

forebearance observed or to be observed, or any favour or 

disfavour s hown or to be shown in relation to a matter arising 
under a Law of Commonwealth or of a Territory or otherwise 

arising in relation to the affairs 

Commonwealth or of a Territory; 
or business of the 

"Commonwea1th Officer" include s a person who performs services 
f or or on behalf of the Commonwealth, a Territory or Public 

Authority under the Commonwealth. 11 

It is alleged that the Judge offered Thomas at least two 

benef its within the meaning of Section 73 sub-section 3 : 

a. an invitation to meet his parliamentary critic in order 

to allay his concern about the constant attacks to which 

he was being subjected in relation to the Greek 

conspiracy; and 

b. the position of Assistant Commissioner in the soon to be 

formed Aust ralian Federal Police. In return , it is 

suggested, the Judge made it clear to Thomas that he 

would be expected to keep the Judge's associates 

(pre sumably the Labor Party) informed of what was going 
on in the Australian Federal Police in a way which could 

not be done through proper avenues of communication. 
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Evidence to be obtained 

The following witnesses will be called : 

1 . Thomas 

2 . Davies 

3. Morgan Ryan 

It wi 11 a 1 s o be n e c e s s a r y to con s id e r w he their any e v id en c e i s 
to be led of the subsequent meeting between Thoma s and Morgan 

Ryan in February 1980 . If that evidence is thought relevant to 

the allegation against the Judge , a transcript of the tape 

recording between Ryan and Thomas should be, supplied to the 
Judge . In addition, a statement should be obtained from 

In spector Lamb . Any summons which is issued to these witnesses 
should include in its terms the requirement that they produce 

any diaries, notebooks, or memoranda whi1ch mig h t contain 

matters relevant to these incidents. A separate summons should 

be directed t o the Au stral ian Federal Police in re spect of any 

such documents whi ch might have been handed to them by any of 

these police officers (in partic ul ar Davies) at the end of his 

period of office . 

It appears that the Au stralian Federal Police a re currently 
investigating the possibility of charging Morgan Ry an in 

relation to the events of February 1980 . It would be desirable 
to obtain any file note s or other working diocuments which the 

Australian Federal Police have raised in relatio n to that 

investigation. A statement s hould al so be obtained from His 

Ho nour's associate at the relevant time t o see whether the 

account given by Thoma s can be corroborated, at least as to the 

invi tation. In addition one should examine ·the evidence given 
by Thoma s during the course of the seco nd Murphy trial, and the 

unsworn statement of Hi s Honour dealing with that point. We 
should also put into this file the statement that has been 
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Sydney Office 

Director of 
Public Prosecutions 

20 June 1986 

'lhe Secretary 
Parluurentary camri.ssion of Enquiry 
8th Flex>r 
ADC House 
99 Elizabeth street 
SYDNEY N&W 2000 

Attention: Mr David Duraclc 

Dear Mr DI.track 

388 George Street 
Sydney NSW 2000 
GPO Box 4413 
Telephone 02 226 9666 
facsimile 02 226 9684 
Telex 7453·1-0X 1398 

Your refenence: 

Our refere•nce: 

SG85/lli'8 

I refer to our meeting yesterday and subsequent telephone conversation and 
enclose a copy of the advice of Messrs callinan QC and CCMC'iery dated 13 April 
1986. 

I also enclose a copy of the exhibits tendered by the Cr<Mn at the retrial 
before his Honour Mr Justice Hunt. I am in the process of identifying the 
exhibits at the trial and ocmnittal and should be able to forward these to you 
next week. 

Yours faithfully 

BRYAN Rom 
Senior Assistant Director 

Encls. 

~ c, 
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RE: LIOOEL KEI'm: MURPHY 

1'DRGAN JOHN RYAN 

Crimes Act 1914: sections 86(l)(a)and 73(2) 

JOINT ADVICE 

We have been as ked to advise whether or not evidence exists of the commission 

by the abovenamed of an offence against sections 86(l)(a) and 73(2) of the 

Crimes Act 1914 or the cormnission of a substantive offence by either or ooth 

of them. 

'Ille question has arisen as a result of a conference held on 10 April 1986 with 

Donald William Thomas, a former officer of the Australian Federal Police and 

now a practising Barrister in Sydney, in relation to evidence to be given by 

Thomas in the forthcoming trial of Lionel Keith Murphy. This was the first 

time we had conferred with Thomas and we are instructed that it was the first 

time any officer of the Director of Public Prosecutions had the q:>portunity to 

discuss his evidence with him. 

We would have liked to have been able to advise on 11 April 1986 but other 

conmitments have delayed submission of this Advice until today. 

The EVidence 

Thomas is able to give evidence of two events which occurred late in 1979: 

1. At that time Thomas was a Detective Chief Inspector in the Australian 

Federal Police i n charge of the Criminal Investigation Branch for the 

N. s. w. Region. He was based in Sydney. His irranediate superior was 

Assistant Commissioner John Donnelly Davies. He in turn was answerable 

·to the Corrun:issioner. 



            

           

          

            

              

  

           

            
            

    

             

         

           

            

          

           

        

           

  

            

              

           

  

           

        

   

           

          

        

   



          

           

            
  

        

           

          

          

         

 

 

      

             

          

              

          

  

 

            

     

 

          

          

     



.4. 

2. About a rrcnth later Thomas was invited to lunch at the same restaurant 

by Ryan. It was the next contact Thomas had with him. Thomas wore a 

transmitting microphone device, the transmissions being recorded on tape 

nearby by two other Australian Federal Police officers. At the 

beginning of their conversation Ryan said: 

"The good news first. That mate of mine that we had lunch with, 

gee, that's straight" [apparently a reference to something else) 

"nothing was said of course but he said to tell you that he's 

there if ever you wanted to know anyt hing•. 

Thomas said: 

"Oh yeah - what over? This Greek thing?" 

Ryan said: 

"Yeah." 

Thomas said: 
"Yeah, I think I'm coming out of that alright.• 

Ryan said: 
"Well, that's what I would have said." 

There was then further conversation about the Greek case and other 

matters were discussed during lunch which, we corrment in passing, 

clearly anounted to an atterrpt by Ryan to bribe Thomas. (It perhaps 

should be noted that Ryan's firm was acting for a principal defendant in 

the Greek prosecution. Thomas was not aware of that). 

The conversation on this occasion was recorded. This was done lawfully, 

one party to the conversation consenting to it. (The events occurred 

before the enactment of the Listening Devices Act, 1984). The tape (or 

a copy of it) exists, the voices can be identified and Thomas 

authenticates the conversation recorded on it. It is therefort:! 

admissible in evidence (subject to the relevance of its contents). 



. 5. 

The Law 

section 86{l){a) of the Crimes Act was, at the relevant time, in the 

following terms: 

"A person who conspires with another person -

(a) to commit an offence against a law of the conunonwealth ... 

shall be guilty of an indictable offence.• 

Section 73(2) provided: 

"Any person who bribes or atterrpts to bribe any CoJTITlOnwealth 

officer shall be guilty of an offence• 

Section 73(3) was as follows: 

•1n this section:-

'Bribe' includes the g1v1ng, conferring or procuring of any 

property or benefit of any kind in respect of any act done or to 

be done, or any forbearance observed or to be observed, or any 

favour or disfavour shown or to be shown, in relation to a matter 

arising under a law of the COrrmonwealth or of a Territory or 

otherwise arising in relation to the affairs or business of the 

corrmonwealth or of a Territory; 

'Corrrnonwealth Officer' includes a person who performs services for 

or on behalf of the corrunonwealth, a Territory or a public 

authority under the conmonwealth.• 

1he essence of the offence of conspiracy is an unlawful agreement. In the 

absence of direct evidence of agreement, the offence is customarily made out 

by proving acts done by the conspirat ors whi ch are referable to and probative 

of an antecedent unlawful agreement. 



.6. 

Analysis of the Evidence: 

At the first lunch it may be said that Murphy offered Thomas at least two 

benefits: first, an invitation to meet his parliamentary critic in order to 

allay his anguish about the constant attacks to which he was being subjected 

about the Greek matters; and secondly, the position of Assistant Corrmissioner 
in the soon-to-be-formed Australian Federal Police. In return, Murphy made it 

clear that Thomas would be expected to keep Murphy's associates {preswnably 

the Labor Party) informed of what was going on in the Australian Federal 

Police in a way which could not be done through proper avenues of 

corranunication; and (perhaps) to act according to the wishes of those persons 
in carrying out his official functions. 

This was done after an indication that Murphy had previously singled out 

Thomas for advantage but had been prevented by later events from awarding it. 

Both benefits were rejected, but Thomas was told to think about it. 

Ryan's initial conversation at the second lunch contains a reference to Murphy 

and to his conversation with Thomas (in which Ryan had not participated). He 

carries a message from Murphy that, in effect, the offers are still open. He 

recalls to Thomas' mind the offer made by Murphy. He indicates, when 

questioned, that he is aware that Murphy and Thomas discussed the "Greek 
thing.• 

Ryan could only have known of that conversation between Murphy and Thomas by: 

1. discussing it with Murphy before it occurred; 
2. 

3. 
discussing it with him after it occurred; or 

overhearing it. 

The first and second means would join Ryan in an agreement at the appropriate 

time with Murphy to offer to Thomas the benefit of talking to Senator-Grimes; 

the third may not, but it is inconsistent with Ryan's saying: "he said to 

tell you ••• " and thereafter adopting the reference to the "Greek thing". 



.7. 

If the first proposition is valid, then there was an agreement before the 

offer was made at the first lunch. If the second is valid, then there was an 

agreement after the first but before the second lunch. In either event, if 

the agreement was unlawful, the evidence of Ryan's words would be admi ssible 

against both Ryan and Murphy. 

Opinion: 

Thomas' evidence of his conversation with Murphy is uncorroborated. His 

evidence of his conversation with Ryan is corroborated by the tape recording. 

That evidence (the tape) is practically irrefutable and would have a decisive 

effect on any tribunal in any proceedings in which it were led. 

The elements of the substantive offence against Section 73(2) include: 

1. the procuring; 

2. of a benefit of any kind; 

3. in respect of; 

4. any favour to be shown; 

5. in relation to a matter arising; 

6. in relation to the affairs or business of the COl11Tl0nwealth . 

The unsuccessful offer of a relevant benefit would constitute an atterrpt to 

bribe . 

.An agreement to bribe in such a fashion would constitute a conspiracy to 

commit the offence. 

In our view the evidence clearly establishes the corrmission of an offence by 

Murphy of attempting to bribe Thomas at the first lunch. Adopting the 

elements of the offence it may be said that Murphy offered to procure for 

Thomas a promotion in return for (at least) information (given as a favour) in 

relation to matters arising in relation to the affairs or business of the 

Australian Federal Police (which was to be a continuation of and successor in 

title to the Conmonwealth Police Force of which Thomas was a member). No 

further exposition of this view is thought necessary. 



      

            

            

           

           

               

             

           

           

              

    

           

            

       

              

           

             

         

 

           

            

  

           

          

       

          

            

  

   



. 9. 

It often happens, as we understand it , that persons being dealt with for 

criminal offences are charged with additional matters. 'I'tlere does not a1;,pear 

t~ be a practice that one set of proceedings nust be concluded before any 

further charge is laid. There does not seem to us to be any reason why Murphy 

and Ryan should be treated in any special way in this respect. 

It would seem to us to be wrong to delay consideration of charging for these 

offences . However, in view of the prejudice which would undoubtedly flov~ to 

Murphy in his re-trial if he were to be charged now, it may be advisable to 

delay the laying of informations until after his trial. Regrettably, whatever 

the result of the trial , criticism will undoubtedly be made of that course but 

we see no reasonable and proper atl ernative . If the evidence had come to 

light earlier then different considerations would have applied. 

We are of the view, however, that there is no sufficient reason why Murphy 

and Ryan should not be charged with conspiracy. It would remain open for: a 

committing magistrate to consider any additional substantive offences. 

~--... -· ..... --

I .D. F. callinan Q.C. 

N.R. Cowdery 

13 April 1986 



    
 

              
  

   

  

  

     
    

  

 

            
           

         
          

     

            
          
         

         
        

            
   

           
           
          

          
          

          
            

 

        
           

         
            
             
             

  



The carrnission would, in the ordinary course of events have eought to 
hear evidence fran you in relation to~ conversations purporting to be 
between Ryan and yourself and ~yan and others. However, as you are presently 
awaiting trial in the Supreme Court of New south Wales in a criminal matter 
and as that matter may raise questions of your association with Ryan the 
Canmission has decided, having regard to section 6A{3} of the Royl'ldl 
carrnissions Act 1902 and the decision of the High court in HaJl'l'ID v 
caTm::>nwealth of Australia and Others (1982) 42ALR327, to invite you to make 
sucn response aa you eee fit in relation to the material set out in the 
schedule acconpanying this letter. 

It should be understood that as presently advised the Coomission doe13 

not propose to invoke any of its powers in order to obtain fran yoo. a 
response. If you choose to respond you may do so by letter, written or verbal 
statement, sworn evidence or some other method elected by you. If D written 
document is furnished by you the Comnission would wish to have some 
verification of the fact that the document is genuine. If you choose to give 
evidence that evidence would, consistently with the c.orrrnission's practice t.i:, 
date, be given in camera. You will be aware that there are certain 
protections afforded to witnesses under the legislation c.,:>verning the conduc~t 
of this inquiry. 

As indicated above the items in relation to which your carcrents are 
invited are set forth in the schedule attached to this letter. Each item does 
not necessarily involve an allegation of possible criminal activity by you. 
It should not be assume(] that the material. set out in the schedule is evidence 
which has been accepted by the corrrnission, nor should it be regarded as a 
verbatim account of the evidence of any particular witness or a verbatim 
extract from any document. Each item represents an at.tenpt to set out the 
substanoe of the mre ifff)Ortant material which concerns you. 

Item 7 does not arise from a telephone oonversation but was the subject 
of direct evidence given by a witness who was called in respect to a related 
matter. 

As the Corrrniasion is required to report to the cumussioning 
Governments by 30 April 1966 I should be grateful if ycu \IIOuld let nE have a 
reply by 4 April 1986. 

Yours.sincerely, 

MrvJustice Stewart 

L_ __ ~ =--------··- ···-···- ·---········ ·. 

1 
f 
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~ommiaaion to the Ron. Mr Justice Li Murphy 25 March 1986 

SCHEDULE 

In April 1979 you had• telephone conversation with Ryan. 
In the convereatton reference was made to Robert Yuen who 
was then living near your residence at Darling Point. 

You •aid that Yu~n had complained to you regarding an 

alleged casino that he, Yuen, had been conducting in nixon 
str~et, syan~y. The &Ub$tanc~ of the complaint was that 
Yuen had b~~n paying fflOney to Detective Chi~f 
Superint~ndent Patrick John Watson of the New South Wales 
Police but had b@en subject to polic@ action in r•apect of 

the caeino. During the course of the conversation you 
said: 'this i8 a ~isgraceful turnout ••• who is this 

fellow called Watson ••• I want to talk to you about this 

I've a good mind to epe~k to 'N' about it'. 

tt~in 2: 

5erly in 1980 Abraham Gilbert Saffron in a telephone 

conv~raation told Ryan that he wished to obtain a lease of 

premises known •s Luna Park. Ryan t :hen telephoned you and 
you aaid in relation to the matter 'leave it with me•. A 

short time later you t~lephoned Ryan and aaid that you had 
spoken to 'Nevill~' and he is 9oin9, to try to make eome 

arrangements for Saftion to. 9et the l ease. 

/ 

J.___,_..,, _____ ~---··-·~----·-·-··-.. OOOOOB 



Early in 1980, in a t•lephone conversation Saffron told 
Ryan that he wanted the contract to remodel the Central 

Railway Station in Sydney for which tendere had been 
called. Ryan then rang you about the matter and you said 

'leave it with m~'. so~etime later you rang Ryan and told 
him that the contract would go to Saffron. 

Item 4: 

In the context of questions being raised by the New south 

Wales Parliamentary opposition regarding the prosecution of 

per•ona named Roy Bowers Cessna and Timothy Lycett Milner 
and Ryan's participation in the ~atter, on 11 March 1980 in 

a telephone conversation Ryan told you that Milton Morris 
put John Mason into power and that Morris borrowed some 

money ,rom Ryan. Ryan further said that Morris was 

repaying him in a way which was defrauding the Taxation 
D•partment. 1'yan said thet he would rin9 Horris end 

thre•ten to r~v~al this. In a telephone conversation you 
told Ryan that you had mad~ arrangements fc>r Ryan to 1neet 

Morris on the steps of Parliament Bouse. 

Item S: 

On 20 March i979 in a telephone conversation ~yan requested 
you to ring Mr Ni wran the Premier of New south Wales for 

th~ purpos~ of s•curing the appointment of wadim Jegerow to 

the position of Deputy Chairman of the Ethnic Affairs 
commission and that you agreed to the request. On 31 March 

1979 you telephoned Ryan and told him 'I talked to him and 

he is appointing that fellow to be Deputy Chairman ••• 

Neville is ••• appointing Jegerow ••• He'll g i ve it to him 

but I think your fellow might have been wanting to make it 

eome long t~nur@ or something, he said he wasn't doing 
that•. 

OOOO C7 



 

          

        
 

         

       
       

          
        

   

 

         

           
        
    

    
         

         

          
           

          
   

    
       




